
اقتصـاد       سال پنجم4
a شماره 1350 r m a n m e l i . i r

 یکشنبه 
1401 .05 .30

23محرم   1444/ 21آگوست2022

آرمان ملی: خاموشی برق صنایع تاکنون 
خسارت هایی  را به بخش های مختلف تولیدی 
وارد کرده و سبب کاهش بازدهی تولید برخی 
از صنایع شــده اســت این درحالی است که 
قطعی برق حداقــل ۲۰ درصــد هزینه های 
تولیــد را در برخی صنایــع افزایش می دهد 
و برآورد شــده این خاموشــی ها ماهانه یک 
میلیارد دلار زیان به اقتصاد کشور وارد می کند 
که معادل نیمی از سرمایه ساخت یک نیروگاه 
۴ هزار مگاواتی است، بنابراین عدم تامین برق 
پایدار واحدهای صنعتی در ســال های اخیر 
و خاموشــی های برنامه ریزی شــده و نشده 
مشــکلاتی را برای واحدهــای تولیدکننده 
ایجاد کرده اســت. صاحبان صنایع به جبران 
کمبود برق که به تبع خاموشی های گسترده 
در واحدهــای کوچک و بــزرگ رخ داده بود، 
معترض شــده و خواهان دریافت خسارت از 
وزارت نیرو شدند، اما کارشناسان صنعت برق 
در بخش خصوصی از تعامــل دولت با بخش 
خصوصی جهت کم کردن سهم خود در تامین 
و فروش برق در بخش صنایع خبر می دهند که 
در صورت اجرایی شدن آن باید شاهد کاهش 
و یا شاید حذف خاموشی ها در کشور باشیم؛ 
اتفاقی که در تابستان سالجاری تا حد مطلوبی 
در بخش خانگی شاهد آن بودیم و باید منتظر 
باشــیم تا ببینیم آیا وزارت نیرو به وعده های 
خود در این باره عمل می کند و اینکه تاکنون 
چقدر با تولیدکننــدگان بخش خصوصی به 

توافق رسیده است.
 چرخه باطل در صنایع 

حمیدرضا صالحی، عضوکمیسیون انرژی  
اتاق بازرگانــی در این باره بــه »آرمان ملی« 
گفت: صنعت برق به عنوان یکی از بخش های 
زیرســاخت در اقتصــاد کشــور در صورت 
مواجه شــدن با چالش باعث وقوع اختلالاتی 
در دیگر صنایع کشور می شود و به اختلالاتی 
در شبکه تولید و توزیع منجر می شود که قابل 
جبران نیست که از جمله آن می توان به رشد 
منفی تولیــد ناخالص ملی، اشــتغال پایدار و 
ایجاد مانع در توسعه بازار صادرات و ارزآوری 
اشاره کرد علاوه بر آن بسیاری از کارخانجات 
تولیدکننده ســیمان، فولاد و پالایشگاه ها و 
صنایع لجستیک با قطعی برق عملا از عرصه 
تولید خارج می شوند و نمی توانند به تعهدات 
فروش خود در داخل و خارج عمل کنند.  این 
عضو اتاق بازرگانی درادامه بیان کرد: ســهم 
صنایع در تولید برق کشــور حدود 37 درصد 

است و کاربری های فراوانی در صنایعی مانند 
فولاد، سیمان، پالایشگاه ها، لجستیک دارد که 
باعث می شود که این گروه از تولیدکنندگان 
نتوانند حرفی در عرصه تولید داشــته باشند 
و گذشــته از آن به تعهدات فــروش خود در 
داخل و خــارج عمل کنند.   صالحــی افزود: 
کمبودهای این صنعت زیرســاختی بر کسی 
پوشــیده نیســت برای مثال محدودیت های 
پولی، مالی و سیاست گذاری های صورت گرفته 
مبتنی بر اولویت بخشــی تامین برق خانگی 
باعث ایجاد ناترازی در تولید و مصرف شده وهر 
چند دولت در صدد جبران این امر برآمده که 
با تعامل با بخش صنایع و کشاورزی قرار شده 
تا بتواند بخشی از کســری را جبران کند و از 
خاموشی های بیشتر بکاهد، اما از چند سال قبل 
تراز تولید و مصرف تعادل خود را از دست داده 
و به کسری بیش از اندازه ای رسید که  البته با 
مشــکلات تحریم های داخلی و خارجی روند 

افزایشی یافت. 
 آسیب های خاموشی جبران ناپذیر 

است
حمیدرضا صالحی درباره کمبود برق فعلی 
کشور بیان داشت: در حال حاضر حدود 1۲ تا 
15 هزار مگاوات کمبود برق داریم که خاموشی 
صنایع یکی از تبعات آن به شــمار می رود این 
درحالی است که خســارات ناشی از خاموشی 
صنایع جبران ناپذیر اســت که باید در ابعاد و 
جنبه هــای مختلف مورد بررســی قرار گیرد 
که از مهم ترین آنها می توان به از دســت دادن 
بازارهــای داخلــی و خارجــی در تولیدات 
محصولات مختلف اشاره کرد که دراین میان 
دولت تعاملاتی با صاحبان صنایع برای جبران 
خاموشی ها آغاز کرده اســت و در نظر دارد از 

وقوع خاموشــی در تمام بخش های مصرفی 
جلوگیری کند. هر چند که باید این نکته را در 
نظر داشته باشیم که با قطع برق در منازل فقط 
در حوزه مصرف خاموشی خواهیم داشت، اما با 
قطع برق کارخانجات و واحدهای صنفی ما در 
حوزه تولید خاموش خواهیم شد که این بدان 
معنی اســت که خلق ارزش در بخش صنعتی 
باعث ضررهای هنگفتی به جامعه می شود که 
در بســیاری از مواقع قابل جبران نیست. عضو 
ســندیکای صنعت برق معتقد اســت: حدود 
یک سوم برق کشور در صنعت مصرف می شود 
و برای تامین برق پایدار این حوزه باید در وهله 
اول دنبال ســرمایه گذار داخلی بود، اما آنچه 
در حاضر با آن مواجه هســتیم این اســت که 
6۰ درصد نیروگاه هــای ما غیردولتی بوده که 
در صورت توافق دولــت آنها به خوبی خواهند 
توانست تا برق مورد نیاز صنایع را تامین کنند 
و برق بخش خانگی و کشاورزی را هم می توان 
از باقی مانده ۴۰ درصد در اختیار دولت تامین 
کرد این درحالی است که اغلب صنایع فعال در 
ایران، کالاهای تولیدی خود را در حال حاضر 
به نرخ های جهانــی می فروشــند و از این رو 
مشکلی با پرداخت قیمت تمام شده برق ندارند 
و اگر تامین بــرق آنها به طور مــداوم و پایدار 
صورت گیرد سودآوری بیشــتر نیز خواهند 
داشت.  او افزود: دولت باید برنامه های خود را 
به سمت تامین پایدار برق صنایع سوق دهد و 
اگر با تامین برق بخش صنایع توســط بخش 
خصوصی موافقت کند هم سود خود را خواهد 
کرد و هم بسیار از مشکلات در این بخش حل 

خواهد شد .
 کارگران آسیب پذیرترین بازیگران 

حمیدرضا صالحی معتقد اســت: بسیاری 

از کارخانجــات و صنایع در ســال گذشــت 
دچار و زیان  شــدند از جملــه فولادی ها که 
به گفته انجمن فولاد در ســال گذشته تولید 
حدود 6 میلیون تن محصول فولاد را به دلیل 
خاموشــی های برق به ارزش چندین میلیارد 
تومان از دســت داده اند و یا صنعت ســیمان 
نیز که صنعت ساخت وســاز را با مشــکلاتی 
مواجه کرد و منجر به افزایش قیمت سیمان، 
افزایش قیمــت دیگر مصالح ســاختمانی به 
شکل زنجیروار منجر شد این امر همچنین به 
تعطیلی بنگاه های کوچک و متوسط انجامید 
که آسیب پذیرترین بخش بازیگران این صنعت 
محسوب می شوند. صالحی افزود: امیدواریم از 
شهریور سالجاری به بعد بخش خصوصی وارد 
حوزه تامین برق بخش صنعت شود و دولت نیز 
از محل ترانزیت برق درآمد خود را داشته باشد 
که البته رقم بسیار بزرگی خواهد بود و یکی از 
اقداماتی که وزیر نیرو نیز از آن حمایت کرده  
اســت، فروش برق از کانال بورس و با قیمتی 
اقتصادی به بخش صنعت اســت کــه به این 
ترتیب، صنایع انرژی بر کشور مانند شرکت های 
فولادی، پتروشیمی و سیمان می توانند از این 

فرآیند برق موردنیاز خود را تامین کنند. 
 ســهم تجدیدپذیرهــا در تامین

 برق پایدار
نایب رئیس کمیسیون انرژی اتاق ایران ادامه 
داد: تولید برق از طریــق تجدیدپذیرها یکی 
دیگر از راهکارهایی به شمار می آید که در حال 
حاضر همه دنیا از آن به عنوان تامین برق از آن 
بهره می جویند و متاسفانه ایران در این حوزه 
عقب مانده هر چند که استارت بهره برداری از 
پروژه ۴۰۰۰ مگاواتی را زده ایم و ۲ هزار و 5۰۰ 
مگاوات دیگر را نیز در برنامه قرار گرفته است، 
اما در حال حاضر فقط یک درصد از برق کشور 
از طریــق تجدیدپذیرها تامین می شــود که 
فاصله بسیاری با استانداردهای جهانی و حتی 
میزان برق تولید شــده توسط تجدیدپذیرها 
در کشــوری مانند ترکیه به میزان 17 درصد 
از مجموع برق تولیدی در این کشــور دارد.  او 
معتقد اســت: تولید برق خانگی با استفاده از 
تجدیدپذیرها رویکرد خوبی است که نیازمند 
پشتیبانی و حمایت دولت است تا با پرداخت 
تســهیلات ارزانقیمت به مردم شــاهد نصب 
تجهیزات تولید برق تجدیدپذیر در پشت بام ها 
باشیم و به این ترتیب ایران نیز به صف تولید 
برق خانگی در جهان مانند کشور آلمان که در 

این امر پیشرو هست، بپیوندد. 

 بنگاه هـــا 
 

بخشنامه ای  برای دریافت جریمه 
در بانک مسکن وجود ندارد

معاون حقوقــی و وصــول مطالبات بانک 
مســکن با بیان اینکــه هیچ دســتورالعمل 
و بخشــنامه ای مبنی بر صدور اجراییه برای 
دریافت جریمه توسط این بانک وجود ندارد، 
گفت: کمک بــه خانه دارکردن مردم ســند 
افتخاری بــرای همه کارکنان بانک مســکن 
اســت. مالک آزادیان در برنامــه تهران۲۰ با 
اشاره به انتشار خبری از سوی برخی رسانه ها 
مبنی بر صدور اجراییه برای مشــتریانی که 
تعداد 3 قسط آنها معوق شده؛ ضمن تکذیب 
این موضوع اظهارداشــت: یکــی از مهم ترین 
اهــداف و ماموریت هــای بانــک  مســکن 
کمک به خانه دارشــدن آحــاد جامعه به ویژه 
دهک های پایین اســت. وی ادامه داد: تبلور 
این اهداف در مســکن مهر، مســکن جوانان 
و به و یژه همراهی گســترده بانک در نهضت 
ملی مسکن مشهود اســت. معاون حقوقی و 
وصول مطالبات بانک مســکن افزود: خبری 
که در خصوص صدور اجراییه منتشــر شد از 
چند وجه قابل بررسی اســت؛ نخست اینکه 
پیرو تاکیدات مدیرعامل محترم بانک باتوجه 
به افزایــش هزینه های جاری مــردم، وصول 
مطالبات همراه بــا تأنی، مــدارا و با کمترین 
هزینه در بانک مســکن پیگیری می شــود. 
آزادیان با تاکید بر اینکه کمک به خانه دارکردن 
مردم سند افتخاری برای همه کارکنان بانک 
مسکن است، ادامه داد: بدون تردید این سند 
افتخار را با هیچ چیز عوض نخواهیم کرد. وی 
گفت: پیگیری وصول مطالبات یکی از وظایف 
ذاتی تمام موسســات اعتباری از جمله بانک 
مسکن اســت. یکی از روش هــای متعارف و 
البته کم هزینه در پیگیــری وصول مطالبات 
اطلاع رسانی از طریق پیامک است؛ پیامک های 
بانک مسکن نیز صرفا از طریق سامانه پیامکی 
مسکن بانک قابل تایید است و سایر پیامک ها 
به هیچ وجه مورد تایید نیست. معاون حقوقی و 
وصول مطالبات بانک مسکن با تاکید بر اینکه 
این بانک با هر نوع هیجــان در این خصوص 
که خارج از چارچوب و مقررات باشد برخورد 
خواهد کرد، تصریح کرد: نکته مهم این است 
که در خبر منتشر شده عنوان »اداره حقوقی 
و اجرایی بانک مســکن« به کار برده شده در 
حالی که در ســاختار بانک مســکن به هیچ 
وجه چنین اداره و جایگاه شغلی وجود ندارد. 
آزادیان همچنین تاکیدکرد: هیچ بخشــنامه 
و دســتورالعملی در بانک  مسکن در خصوص 
دریافت ۸۰۰ هزارتومان برای وصول مطالبات 
وجود ندارد و هیچ هزینه ای تحت این عنوان از 
هیچ مشتری ای دریافت نشده است. وی اضافه 
کرد: اگر موردی مبنی بر تایید این ادعا وجود 
دارد بانک مسکن با حفظ تمامی مسئولیت ها 
پاســخگو خواهد بود. معاون حقوقی و وصول 
مطالبات بانک مسکن گفت: موضوع بازگشت 
منابع و حفظ حقــوق بیت المال بــرای ارائه 
خدمات به سایر مشتریان در دستور کار همه 
بانک ها قرار دارد، اما اگر مشتری ای از پرداخت 
قسط اســتنکاف کند آخرین اقدام بانک نیز 

مبنی بر قوانین خواهد بود. 

دریچــــه
 قطعه دوم تهران- شمال 

تکمیل می شود
از مهم تریــن برنامه های دولت ســیزدهم 
افزایش طول آزادراه های کشور به خصوص در 
خصوص افزایش محورهای ترانزیتی است که 
به توسعه زیرساخت های حمل ونقلی و افزایش 
درآمدهای ترانزیتی می انجامــد و با توجه به 
وجود قانون ســاخت آزادراه های مشــارکتی 
دولت در نظر دارد بخش عمده ای از مسیرهای 
آزادراهی را با استفاده از منابع سرمایه گذاران 
بخش های غیردولتی احداث کند که در همین 
خصوص احــداث 5 آزادراه امســال در برنامه 
شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل ونقل 
کشور قرار دارد که شــامل: آزادراه اصفهان - 
شــیراز به طول ۲1۰ کیلومتر، آزادراه منجیل 
- رودبار به طول 1۰ کیلومتر،  قطعه ۲ آزادراه 
تهران- شــمال به طول ۲۲ کیلومتر، آزادراه 
مراغه - هشترود به طول ۲۹ کیلومتر، آزادراه 
تبریز - صوفیان به طول ۲۴ کیلومتر اســت.  
ازسوی دیگر مجموع آزادراه هایی که قرار است 
در صورت تأمین اعتبار تا پایان امسال احداث 
شــوند، ۲۹3 کیلومتر خواهد بود که در حال 
حاضر ۲ هزار و 7۲6 کیلومتــر آزادراه زیربار 
ترافیک قرار دارد که با تکمیل آن؛ حدودا 3۰۰ 
کیلومتر آزادراه در دست ساخت، مجموعا به 3 
هزار و 1۹ کیلومتر رسیده و از 3 هزار کیلومتر 
مسیر آزادراهی عبور خواهیم کرد و احداث این 
۲۹3 کیلومتــر آزادراه مجموعا 5 هزار و ۹۰۰ 
میلیارد تومــان اعتبار نیــاز دارد که به معنی 
افزایش متوسط هزینه ســاخت هر کیلومتر 
آزادراه به بیــش از ۲۰ میلیارد تومان اســت. 
مدیرکل ساخت و توسعه آزادراه های شرکت 
ساخت و توسعه زیربناهای حمل ونقل کشور 
درباره ساخت و تکمیل قطعه ۲ آزادراه تهران- 
شمال اظهارکرد: ســاخت قطعه ۲ این آزادراه 
77 تا 7۸ درصد پیشــرفت فیزیکی دارد و در 
صورتی که اعتبارات لازم برسد، امسال یک باند 
)باند رفت( ایــن آزادراه به بهره برداری خواهد 
رسید و مسیر برگشــت از جاده قدیم چالوس 
خواهد بود که اعتبار موردنیاز برای تکمیل این 
قطعه از آزادراه تهران- شــمال 35۰۰میلیارد 

تومان برآورد می شود. 

خودروارزسکه و طلابــازار

205.000.000سایپا 310.000.000111سمند LX----دلار آمریکا13.713.000سکه امامی

192.000.000تیبا403.000.000دنا----یورو12.857.000سکه بهار آزادی

200.000.000ساینا325.000.000پژو پارس 3623TU5پوند انگلیس7.770.000نیم سکه

207.000.000کوییک 299.000.000Rپژو 206 تیپ 2----درهم امارات4.765.000ربع سکه

335.000.000وانت زامیاد 300.000.000رانا پلاس1660لیر ترکیه2.990.00سکه گرمی

350.000.000شاهین455.000.000تارا دستی20.950دلار کانادا1.359.800هر گرم طلای 18 عیار

قیمت در بازار آزاد )به تومان( بـــازار

خبــــر
   حمایت »شستا« و »صدر تامین«

 از توسعه ذوب آهن 
دکتر ابراهیم بازیان، مدیرعامل شــرکت ســرمایه گذاری 
تامین اجتماعی »شستا«، دکتر امیرحسین نادری، مدیرعامل 
شرکت سرمایه گذاری »صدرتامین« و هیات همراه چهارشنبه 
۲6مردادماه ضمن حضــور در ذوب آهن اصفهــان و بازدید از 
خط تولید و طرح های توسعه این شرکت، با مدیرعامل و دیگر 
مسئولان ذوب آهن دیدار و گفت وگو کردند. مدیرعامل هلدینگ 
شستا در این دیدار گفت: ذوب آهن اصفهان، فضای مقدسی دارد 
چرا که آکنده از عطر شــهادت و ایثار است و همچنین فرهنگ 
کارگری این شرکت از قداست والایی برخوردار است. دکتر بازیان 
افزود: ذوب آهن اصفهان از اســتوانه های صنعت کشور است و 
امروز با نیم قرن تجربه و با پشــتوانه مهــارت و دانش کارکنان 
شایسته خود باید با رویکرد دانش بنیان به سمت توسعه  اساسی 
می رود تا در گام دوم انقلاب با هدف و استراتژی مشخص، مسیر 
پیشــرفت و بالندگی را بپیماید. وی با اشاره به تلاش ذوب آهن 
برای تولید محصولات خاص و با ارزش افزده بالا اظهارداشت:  
محصولات تولیدی ذوب آهن برای کشور اهمیت بسیاری دارد 
از جمله ریل که یک محصولات اســتراتژیک است. همچنین 
محصولات ساختمانی جدید این شرکت می تواند، سرعت ساخت 
و ایمنی ساختمان را افزایش دهد و در کاهش قیمت تمام شده 
آن نیز موثر است. مدیرعامل هلدینگ شستا توسعه کشور را در 
گرو رشد صنعت از جمله صنایع فولادی دانست و گفت: توسعه 
ذوب آهن و افزایش تولید آن، در پیشــرفت پروژه های عمرانی 
اثربخش اســت و فعالیت این شرکت، ســایر بخش ها از جمله 
معادن کشور به ویژه معادن زغالسنگ را فعال تر می کند. . دکتر 
بازیان اظهارداشت: هلدینگ شستا رویکرد هم افزایی را نه تنها در 
شرکت های تابعه خود بلکه در کل کشور پیگیری می کند و لذا با 
این رویکرد تلاش می شود حمایت لازم از ذوب آهن جهت توسعه 
و بالندگی بیشتر صورت گیرد. مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری 
صدرتامین نیز در این دیدار بیان داشت: سرمایه اصلی ذوب آهن 
اصفهان ، تلاشگرانی اســت که با روحیه ایثارگری برای حفظ 
تولید این شــرکت جهاد می کنند به گونه ای که این شرکت در 
شرایط تحریم و با وجود بحران آب، از برنامه تولید پیش است. 
دکتر نادری با اشاره به پروژه بازسازی باتری شماره ۲ این شرکت 
گفت: در راستای هم افزایی، درصدد هستیم زغالسنگ مورد نیاز 
این مجتمع عظیم صنعتی تامین شود که این امر هم در تولید 
و هم در حاشیه سود این شرکت تاثیر بسیاری دارد. مدیرعامل 
ذوب آهن اصفهان نیز اظهارکرد: این مجتمع عظیم صنعتی برای 
اولین بار در تاریخ بهره برداری از برنامه تولید خود پیش است و 
امیدواریم با این روند برنامه تولید امسال محقق شود. مهندس 
رخصتی با اشــاره به اینکه ذوب آهن در ســال گذشته، رکورد 
جدیدی در تولید سالانه خود ثبت کرد، افزود: تولید محصولات 
خاص و باارزش افزوده بالا، اولویت اصلی ذوب آهن اصفهان است 
و در این راستا طی شش ماه گذشــته 1۲ محصول جدید تولید 
شده است . وی اظهارداشت: این مجتمع عظیم صنعتی در مسیر 
رشد و بالندگی قرار دارد و از بالاترین تکنولوژی در صنعت فولاد 
بهره مند است، لذا با حمایت بیشتر می تواند به جایگاه واقعی خود 

در صنعت فولاد کشور برسد .

  روزنـــــه
  خودروهای وارداتی

 چه زمانی به ایران می رسند؟ 
عضو کمیسیون صنایع مجلس گفت: حداکثر ظرف یک ماه 
آینده شاید بتوان به یک آیین نامه اجرایی برای واردات خودرو 
دســت  یافت و بهره برداری از اولین محموله وارداتی خودروی 
خارجی مربوط به آذرماه سال جاری است. فیروزی بیان داشت:  
آیین نامه اجرایی توســط وزارت صمت در حال نهایی شــدن 
است و طی آخرین جلسه مشترک کمیسیون و وزارت صمت، 
نقطه نظرات مجلس در آیین نامه گنجانده شد. عضو کمیسیون 
صنایع مجلس از امکان واردات توسط همه اشخاص حقیقی و 
حقوقی خبر داد و افزود: خودروهای تمــام برقی و هیبریدی 
ابتدا در مناطق آزاد وارد شــده و مورداســتفاده قرار می گیرد. 
خودروهای دیگــر مربوط بــه حمل ونقل عمومی اســت که 
باید جایگزین خودروهای فرســوده و تاکسی ها شود و قسمی 
دیگر خودروهایی با میانگین قیمتی متوســط و پایین است و 
خودروها با حجم موتور کم و رعایت مســائل زیست محیطی 
بوده و قیمت شــان باید به میزانی باشد که جمعیت متوسط از 
نظر درآمدی قادر به خریداری آن باشند. او تأکیدکرد: خدمات 
پس از فروش باید قادر به پشتیبانی این خودروها باشد. قبل از 
مصوبه سران قوا عمدتا خودروهای لوکس وارد کشور می شد ولی 
امروز براساس تصمیم گیری ها، بخش عمده خودروهای وارداتی 
توسط قشر متوسط جامعه خریداری می شود؛ ضمن اینکه بر 
واردات خودروهای برقی تأکید شده است. این عضو کمیسیون 
صنایع مجلس گفت: امروز ســرعت علم و تکنولوژی در جهان 
زیاد است و در ســنوات اخیر به جهت برخی تحریم ها، امکان 
نوسازی تجهیزات را نداشــتیم و لذا ورود خودروهای جدید به 
کشور با تکنولوژی روز امکان استفاده خودروسازان داخلی از علم 
جدید را فراهم می آورد و پلتفرم های جدیدی در این زمینه ایجاد 
شــود و بر خلاف دیدگاه عده ای که احتمال می دهند واردات 
سبب تضعیف تولید داخلی می شود که این رویه رقابتی سالم 
ایجاد کرده و پاسخی به افرادی است که مایل به خرید خودروی 
خارجی هستند. فیروزی در خصوص زمان واردات اظهارکرد: 
حداکثر ظرف یکماه آینده شاید بتوان به یک آیین نامه اجرایی 
دست یافت و بلافاصله پس از تصویب آیین نامه می توان این رویه 
را عملیاتی و اجرایی نمود همچنین اهتمام مجلس و دولت بر این 
است که از ظرفیت پول های خارج از کشور و سرمایه داران ایرانی 
که دارای کسب وکار و درآمد هستند برای واردات خودرو بهره 

ببریم تا امکان خروج ارز از کشور به حداقل برسد.

  »آرمان ملی« توافقات دولت با بخش خصوصی در تامین برق پایدار را برسی می کند:

روشنی صنایع خــــاموش
  عضوکمیسیون انرژی اتاق بازرگانی: دولت باید برنامه های خود را به سمت تامین پایدار برق صنایع سوق دهد و اگر با تامین برق بخش صنایع 

توسط بخش خصوصی موافقت کند، هم سود خود را خواهد کرد و هم بسیاری از مشکلات در این بخش حل خواهد شد 

آرمان ملی: به نظر می رسد اقتصاد ایران به دوران حذف 
یارانه های نقدی و تولد دوباره کوپن نزدیک می شود، طرح 
کالابرگ الکترونیکی شهریورماه تعیین تکلیف خواهد شد 
و دولت بیشتر تحت فشــار مجلس به این سمت کشیده 
شده است و همچنان ترجیح به پرداخت یارانه 3۰۰ و ۴۰۰ 
هزار تومانی دارد، اما براساس آنچه بهارستان نشینان بر آن 
اصرار دارند، دولت باید پرداخــت یارانه نقدی را متوقف و 
به جای آن برای چهار قلم محدود کالای اساسی کالابرگ 
الکترونیک توزیع کند که قیمت این کالاها نیز باید براساس 
شهریور سال گذشته باشد که برهمین اساس طی هفته های 
اخیر دولت و مجلس برای بررسی ابعاد مختلف این موضوع 
درحال برگزاری جلسات مختلف بودند و این در شرایطی 
است که نظرات مردمی نشــان می دهد آنها یارانه نقدی 
را بر کالابرگ ترجیح می دهند.  ســیدهادی سبحانیان، 
معاون سیاست گذاری های اقتصادی وزارت اقتصاد دراین 
خصوص گفت: بین سال های ۹1 تا 1۴۰۰ رشد اقتصادی 
ما حدود یک درصد بوده است. در بحث درآمد سرانه کشور 
نیز طی دهه گذشــته با کاهش 3۲ درصدی مواجه بودیم 
که نشان دهنده افزایش فشار اقتصادی بر مردم است و در 
حوزه تشکیل سرمایه نیز شاهد سیر نزولی بودیم که این 
موضوع خود سبب شــد تا نتوانیم رشد اقتصادی مطلوبی 
داشته باشیم. ما نه تنها در حوزه تشکیل سرمایه نتوانستیم 
به درستی عمل کنیم بلکه در برخی سال ها مانند سه سال 
اخیر میزان استهلاک بیشتر سرمایه گذاری بوده است. این 
در حالی اســت که متغیرهای افزایش های قابل توجهی 
داشته اســت. این موضوع شــامل پایه پولی و نقدینگی 
می شود. نقدینگی از 63۰ هزار میلیارد تومان در سال ۹۲ به 

پنج هزار هزار میلیارد تومان رسیده است. در شرایطی که 
تولید نیز افزایش پیدا نکرده است این افزایش، سبب تورم 
شده است. عواملی نظیر: کســری بودجه دولت نیز سبب 
افزایش پایه پولی شده که ســبب تورم شده است. معاون 
اقتصادی وزارت اقتصاد بیان داشــت: مسیر و شیب تورم 
نشــان می دهد که اگر تغییر ریل صورت نگیرد، تورم های 
بالاتری را شاهد خواهیم بود و در سال 13۹۹ به رغم اینکه 
تورم نزدیک 5۰ درصدی داشتیم رشد اقتصادی نزدیک به 
۴ درصد بوده است. یکی از ریشه های اصلی وضع موجود 
کسری تراز عملیاتی دولت است. در دهه ۹۰ این عدد از 33 
هزار میلیاردتومان به 175 هزار میلیاردتومان در سال ۹۹ 
رسید. به این معنا که درآمدهای دولت کفاف هزینه ها را 
نمی دهد که این مساله در نهایت به افزایش پایه پولی منجر 
می شود. او تاکیدکرد: طی هشت ســال اخیر هزینه های 
صندوق های بازنشســتگی افزایش 6۰۰ درصدی داشته 
اســت. همچنین بدهی های دولت به بانک ها حدود 5۰۰ 
درصد رشد داشته است. بدهی دولت به بانک مرکزی نیز 
حدود ۴۰۰ درصد رشد داشته است واین موضوع از جمله 
چالش هایی است که دولت سیزدهم با آن مواجه بوده است، 
ضمن اینکه اقدامات دولت ها در این بازه زمانی به گونه ای 
بوده است که شــرایط را بدتر کرده است. سبحانیان ادامه 
داد: با روی کارآمدن دولت سیزدهم تلاش شد تا اقداماتی 
در این حوزه انجام شود تا بتوانیم ضمن گسترش عدالت، 
بتوانیم کارآمدی را نیــز دنبال کنیم بــه همین دلیل از 
ابزارهایی نظیر هوشمندسازی و پرداختن واقعی به اقتصاد 
دانش بنیان استفاده کردیم. باید بتوانیم در عمل از دانش و 
تکنولوژی در حکمرانی استفاده کنیم. او گفت: با سیاست 

عادلانه سازی یارانه ها دولت یکی از عوامل تورم را کنترل 
کرد و امیدوار هستیم با تامین ارزی بانک مرکزی بتوانیم 
تورم را به صورت مداوم کنترل کنیم، همچنین باید توجه 
داشــت که در حوزه نان این تصور وجود دارد که کسی که 
بیشتر از نان استفاده می کند تمکن مالی کمتری دارد. در 
این بین هر کیسه آرد حدود 35 هزار تومان بود در حالی که 
در بازار آزاد تا 7۰۰ هزار تومان قیمت داشت و برای آنکه 
جلوی بستر خطا را بگیریم، یک بستری ایجاد شد تا بتواند 
قیمت نان را ثابت نگاه دارد و در عین حال از رســیدن نان 
به دست مردم مطمئن شــویم. در حال حاضر حاکمیت 
مبتنی بر داده در حوزه نان به طور کامل وجود دارد. معاون 
وزیر اقتصاد افزود: با استقرار این زیرساخت می توان خروج 
آرد از شــبکه را کنترل کرد، ضمن اینکه جلوی افزایش 
قیمت نان گرفته می شود که طی سه ماه گذشته بیش از 
۹5 درصد مصارف خرید نان را گســترش دادیم. از حدود 
7۴ هزار نانوایی بیش از 7۲ هزار نانوایی به دســتگاه های 
هوشمند مجهز شدند و میزان آرد مورد نیاز ما برای پخت 
حدود 1۰۰ میلیون قرص نان در روز حدود 16 تا 17 هزار 
تن است در حالی که حدود ۲۴ هزار تن در روز آرد توزیع 
می شود به این معنا که روزانه 7 هزار تن آرد توزیع می شود 
که به دست مردم نمی رسد و در ماه حدود ۲.5 هزار میلیارد 
تومان دولت یارانه نان پرداخت می کند که به دست مردم 
نمی رســد، البته تا امروز اعمال حاکمیــت برای مصارف 
خلاف انجام نشده است اما تصمیم قطعی ستاد اقتصادی 
دولت ساماندهی وضعیت فعلی است. در حوزه کالابرگ نیز 
با توجه به اینکه این موضوع قانون است دولت می خواهد 
زیرســاخت ها را فراهم کند و این موضوع با مســئولیت 
مستقیم وزارت رفاه دنبال می شود و زیرساخت های فنی 
آماده شده و امکان اجرای آزمایشی آن برای برخی اقشار 
فراهم شده است و در صورتی که طرح اجرایی در دولت به 
تصویب برسد، از تاریخ یک مهرماه این امکان وجود دارد 

که به صورت آزمایشی اجرایی شود.

»آرمان ملی« زمان اجرایی شدن کالابرگ  الکترونیکی را بررسی می کند

حذف یارانه نقدی و تولد دوباره کوپن


